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ناصر ممدوح: 
با هوش مصنوعی سراغ صدایم 

بروند شکایت می کنم
ناصر ممدوح، هنرمند پیشکسوت کشورمان 
و مشغولِ  است  اینکه حالش مساعد  بیان  با 
کار، در عین حال تاکید می کند: اگر با استفاده 
از هوش مصنوعی صدای من را بازسازی کنند، 

حتماً شکایت خواهم کرد.
ناصر ممدوح در گفت و گویی با ایسنا حال 
جسمی  این روزهایش را اینگونه شرح می دهد: 
خدا را شکر این روزها حالم خوب است و خیلی 
کار  که  هاست  سال  کار هستم.  سرِ  و  بهترم 
فعالیت  دوبله  در  اما  نمی دهم  انجام  تصویر 

می کنم.
خدا را شکر شرایطم خوب است

که  فیلمی  و  عکس  توضیح  در  هنرمند  این 
منتشر  ها  رسانه  برخی  در  او  از  پیش  چندی 
شد، می گوید: روزی که برای مراسم ختم آقای 
کمرم  متاسفانه  شدم  حاضر  طهماسب  ناصر 
و  عکاس ها  گویا  روز  آن  داشت.  شدیدی  درد 
فیلمبردارها هم به من لطف داشتند و ول کن 
نبودند. آن روز از روزهایی بود که من به زحمت 
در مراسم حاضر شدم و درد کمرم بسیار شدید 
بود اما الان خدا را شکر خیلی بهترم و با مراعات، 
کاری  برای  اگر هم  کنم.  را می  کارم  و  زندگی 

دعوت شوم می روم و می آیم.
فعلی  کیفیت  درباره  باسابقه  دوبلور  این 
کارهای دوبله هم اظهار می کند: مسلماً کارها، 
دیگر کارهای گذشته نیستند. اگر شما این کارها 
را با دهه ۴۰ مقایسه کنید می بینید که خیلی 
سطحشان پایین است یا گویندگان در آن سطح 
نیستند یا بازیگران و اصلاً فیلم ها چیز دیگری 

اند.
اگر با هوش مصنوعی از صدایم استفاده کنند 

شکایت می کنم
صدای  بازسازی  درباره  ادامه  در  ممدوح 
هوش  از  استفاده  با  خوانندگان  و  گویندگان 
مصنوعی هم بیان می کند: به نظرم این کار کاملاً 
غلط است. تا زمانی که منِ ناصر ممدوح خودم 
هوش  هستم،  زنده  و  کنم  صحبت  می توانم 
مصنوعی معنی ندارد. اصلا چه در زمان حیات 
و چه پس از حیات هنرمند نباید با استفاده از 
هوش مصنوعی صدایش را بازسازی کرد؛ چراکه 

باور مردم از صدا هنرمند تغییر می کند. 
است  درست  روزها  این  می شود:  یادآور  او 
که هوش مصنوعی کارها را راحت کرده، هزینه 
ندارد، معطلی ندارد اما اصلاً درست نیست. اگر 
روزی از صدای من استفاده کنند بلافاصله اقدام 
قانونی می کنم. حتما از طرف من اعلام و تاکید 
کنید که ناصر ممدوح گفت اگر هوش مصنوعی 
از صدای من استفاده کند حتماً شکایت خواهم 
کرد چراکه باور مردم نسبت به صدای من تغییر 
می کند. ما باید امنیت صدایی داشته باشیم به 

خصوص تا زمانی که خودمان زنده هستیم.
ما مسئولیم

را  متنی  هر  گوینده  منِ  دهد:  می  ادامه  او 
نظر  از  که  می خوانم  را  متنی  بلکه  نمی خوانم 
شنونده درست است. صدای من در جامعه به 
گونه ای جا افتاده که وقتی چیزی را تبلیغ می کنم 
حتماً درست است. سال ها پیش از طرف یک 
شرکت معتبر به من تبلیغی پیشنهادی شد اما 

قبول نکردم.
بر  تاکید  با  دیگر  بار  پایان  در  ناصر ممدوح 
آن  گوید:  نیست، می  تبلیغی  اینکه صدایش 
زمان یادم هست سرِ سریال »آسمان همیشه 
ابری نیست« یک روز خانم آتنه فقیه نصیری 
آمدند و گفتند مادرم سلام رساند و گفت به 
ممدوح بگو چیزی که تبلیغ کرده بود را خریدم 
اما خوب نبود! همان موقع انگار دنیا روی سر 
من خراب شد. ما در مقابل جامعه مسوولیم. 
صدای من تبلیغی نیست. منِ گوینده با صدایم 

پیام می دهم اما تبلیغ دیگر هرگز.

یک درخواست برای فیلمی با بازی 
رضا عطاران

انتقاد  با  کارگردان و تهیه کننده فیلم »روشن« 
تعداد  و  اجتماعی  فیلم های  اکران  وضعیت  از 
سانس های محدودی که در سینماها به فیلمش 
زمان  مدت  که  کرد  امیدواری  ابراز  شده،  داده 
پرده  روی  تا  شود  داده  فیلم  این  به  طولانی تری 

سینماها باقی بماند.
به گزارش ایسنا، »روشن« به کارگردانی روح الله 
پرده  روی  امسال  فجر  از جشنواره  پس  حجازی 
سینماها رفت تا فیلمی که سال ۱۳۹۹ در جشنواره 
فجر رونمایی شده بود و رضا عطاران برای بازی در 
آن سیمرغ بلورین بهترین نقش اول مرد را گرفت 
و ممیزی شد،  توقیف  بعد درگیر مشکلات  ولی 

سرانجام به اکران عمومی برسد.  
این فیلم از شروع اکران تاکنون در سالن های کم 
و سانس های محدود و ساعت های متغیر اکران 
شده که همانند فیلم های هنر و تجربه، به سختی 
می توان سانس مناسب برای تماشای آن پیدا کنند.

حجازی در گفت وگویی با ایسنا با تایید اینکه 
تعدادی از مخاطبان و همکارانش برای پیدا کردن 
درباره  شدند،  مواجه  سختی  با  مناسب  سانس 
شرایط اکران »روشن« که از ماه ها قبل در تلاش 
برای نمایش عمومی آن بودند، بیان کرد: با وجود 
پیگیری ها در روزهای منتهی به سال جدید به اکران 
رسیدیم که این مقطع بیشتر برای فیلم های کمدی 

مناسب است.
او افزود:  فیلم های اجتماعی در اکران مراقبت و 
محافظت می خواهند ولی به نظر می رسد سینمای 
اجتماعی دیگر چندان جایگاهی ندارد و »روشن« 
جزء آخرین فیلم ها از این نوع است که روی پرده 
سینما رفته و از این پس مدل های دیگری از سینما 

بیشتر در نوبت اکران قرار می گیرند.
از  را  جوایزی  »روشن«  برای  که  فیلمساز  این 
اشاره  با  است،  گرفته  هم  خارجی  جشنواره های 
این فیلم در سی ونهمین جشنواره فجر  اینکه  به 
داد:  ادامه  بود،  دوره  آن  پرفروش  فیلم  پنجمین 
وقتی حمایت از فیلم های اجتماعی کم شود و از 
طرف مردم هم حمایتی صورت نگیرد، سرخوردگی 
به وجود می آید. در حال حاضر می بینیم که حتی 
در تبلیغات هم فیلم های اجتماعی مثل کمدی ها 
فیلم های  سراغ  صرفا  برِندها  و  ندارند  اسپانسر 
کمدی می روند. با این شرایط سینمای اجتماعی که 
مهجور بود، مهجورتر شده و احتمالا از این پس 
خیلی سخت بتوان چنین آثاری را در سینمای ایران 
تولید کرد. البته شاید از فیلمسازان توقع پرداختن 
داشته  وجود  اجتماعی  دغدغه های  و  مسائل  به 
باشد ولی به نظر می رسد در مسیری هستیم که 
از این پس جای خالی سینمای اجتماعی را بیشتر 

حس خواهیم کرد.
حجازی در پایان با اشاره به اینکه تاریخ اکران 
فیلمش ۲۵ بهمن درج شده ولی به دلایلی تقریبا 
با دو روز تاخیر روی پرده رفت، بیان کرد:  امیدوارم 
شورای صنفی نمایش این فضا را مهیا کند تا اکران 
فیلم »روشن« و به طور کلی فیلم هایی از این گونه 
سینمایی همانند آنچه برای فیلم های کمدی تجربه 
شد، در مدت زمان طولانی تری ادامه پیدا کند حتی 

اگر فقط با یک سانس در سالن های سینما باشد.

اعلام زمان انتشار سریال »اکازیون« 
با بازی هادی کاظمی، ایمان صفا و 

غلامرضا نیکخواه
سیدمسعود  کارگردانی  به  »اکازیون«  سریال 
اطیابی و نویسندگی حمزه صالحی نوروز ۱۴۰۳ در 

شبکه نمایش خانگی منتشر می شود.
عمومی،  روابط  از  نقل  به  ایسنا  گزارش  به 
هتل،  چون  فیلم هایی  کارگردان  که  اطیابی 
این  است،   … و  دینامیت  بخارست،  تگزاس، 
روزها مشغول ساخت سریالی جدید برای شبکه 
نمایش خانگی با عنوان »اکازیون« با بازی هادی 
کاظمی، ایمان صفا، غلامرضا نیکخواه، سمانه 
پاکدل، سام نوری، نعیمه نظام دوست، ناهید 
مسلمی، جواد پولادی، پرنیا کربلایی با حضور 

رضا ناجی است.
قصه »اکازیون« که در دهه ۷۰ می گذرد و نوروز 
۱۴۰۳ پخش می شود، داستان رحیم است که قصد 
دارد برای ادامه تحصیل به کانادا برود، اما متوجه 
می شود ممنوع الخروج شده و این اتفاق زیر سر 
چاره ای  راه  دنبال  باید  پس  است،  محسن  دایی 

باشد … .

در این رابطه سالانه تعداد بسیار زیادی کتاب 
دوربین  بسیاری  مستندسازان  و  می شود  نگارش 
این هنر  پود  و  تار  از  تا قسمتی  به دست گرفته 
در بستر فرهنگ را ثبت و ضبط کنند. سر منشا 
نیز مشخص است و همان طور که مولانا می گوید:  
»گر ز سیم است این صدای نازنین/ خود چگونه 
می زند هیهای دوست؟« در این شرایط یک آسیب 
فرهنگ های  دیگر  مانند  را  موسیقی  هنر  بزرگ 
اصیل تهدید می کند و هر چه زندگی ها به سمت 
تاثیر  تحت  جهان  و  تکنولوژی  بستر  در  زیست 
فرهنگ های  و  هنر  می گیرد،  قرار  شدن  صنعتی 
اصیل بومی و نواحی، جای خود را منفعت مالی 
پسند  عامه  و  شاد  ریتم های  و  می دهد  پول  و 
در  نوازی  بداهه  و  خلاقیت  جای  پاپ،  موسیقی 
موسیقی اصیل را می گیرد. در این شرایط چندی 
منتشر  ماندگار«  های  »گل  نام  به  کتابی  پیش 
شد که در قالبی متفاوت، به شناخت هنرمندان 
موسیقی دهه ۳۰ تا ۵۰ که در رادیوی ملی ایران 
از  ناشر  معرفی  در  می پردازد.  داشتند،  فعالیت 
کتاب گل های ماندگار آمده است: »تمرکز نویسنده 
بازیابی خاطرات و آهنگسازی های  در کتاب روی 
هنرمندان رادیو و برنامه »گل ها«ی رادیو در دهه 
۳۰ تا ۵۰ به تهیه کنندگی داوود پیرنیاست که یکی 
از پرمخاطب ترین برنامه های »رادیو ایران« بود و 
به  ایرانی  ارزشمند در موسیقی  اکنون گنجینه ای 
شمار می آید که کمتر زمانی آثاری با این مجموعه 
برای  اما  تولید شده است.«  هنرمندان و کیفیت 
بررسی بیشتر این کتاب )گل های ماندگار( و هدف 
و  موسیقی  پژوهشگر  عنوان  به  استرون،  وحید 
روزنامه نگار از انتشار آن با وی گفت وگویی انجام 

دادیم که در ادامه می خوانید.  
   شما در کتاب گل های ماندگار شرح مفصلی 
از هنرمندان صاحب سبک و صاحب نام موسیقی 
عنوان  به  رادیو  در  که   ۵۰ تا   ۳۰ دهه  از  ایرانی 
رسانه فراگیر آن زمان هنرنمایی کردند، ارائه داده اید 
و که حالا بسیاری از آن هنرمندان یا از دنیا رفته اند 
و یا دیگر توان اجرای موسیقی را به دلیل کهولت 
سن ندارند، وقتی هنرمندی از دنیا می رود با خود 
بسیاری از میراث فرهنگی ناملموس و هنرهای ناب 
را به زیر خاک می برد. شرح این وضعیت در کتاب 

گل های ماندگار چگونه توصیف شده است؟      
اشاره کردید  نیز  ببینید همان طور که شما   
و  وضعیت  از  حالی  ماندگار، شرح  گلهای  کتاب 
زندگی هنرمندان صاحب سبک و صاحب نام در 
موسیقی ایران است که در یک برشی از زمان که 
بسیار  و  می کردند،  فعالیت  ایران  ملی  رادیو  در 
هنرمندان  این  است.  بودند  مردم  استقبال  مورد 
با هنرهای ناب در برنامه های تکنوازان، گل ها و... 
فعالیت داشتند که حالا پس پنج دهه رفرنس و متر 
و معیار مهمی برای هنر ایرانی است. البته ناگفته 
نماند زمان در خلق هنر بسیار امر مهمی است که 
در کنار شرایط اجتماعی، بستر خلق و ایده پردازی 
را فراهم می کند. در تاریخ معاصر ایران بارها این 
موضوع را مشاهده کرده ایم که موسیقی و دیگر 
هنرها مثل شعر چطور با زمان و شرایط اجتماعی 
پایه گذار  مواقع  از  برخی  در  حتی  و  کردند  رشد 
تحولات بزرگی همچون مشروطه شدند. البته این 
گفته در رابطه با فضای باز است و به عنوان مثال 
در اواخر دوره صفوی موسیقیدان ها وقتی دیدند 
مجالی برای کار کردن ندارند و موسیقی ایرانی و 
دستگاه هایش در حال نابودی و فراموشی است، 
را  ایرانی  موسیقی  چطور  که  افتادند  فکر  این  به 
گوشه های  و  دستگاه ها  حفظ  مهم  دهند.  نجات 
بعد  به نسل های  به هر شکلی  بود که  موسیقی 
منتقل شوند. هنرمندان در آن مقطع زمانی دیدند 
که تنها هنری که با ساز و آواز اجرا می شود و مجاز 

و  تعزیه  از طریق  پس  است.  تعزیه  هنر  است، 
نسخه نویسی، گوشه ها و دستگاه ها و  آوازهای 
موسیقی را حفظ کردند. حکومت نیز خیلی با این 
موضوع مشکلی نداشت. پس از سقوط حکومت 
صفوی فضا مقداری بازتر شد و آرام آرام آن گوشه 
ها و دستگاه ها از روی نسخه ها توسط سنتور و تار 
و سه تار در محافل خصوصی و دربار شاهان اجرا 
شدند. در دوره پهلوی اول، آنچه از موسیقی ایران 
مانده بود و می توانست فراگیر شود هفت دستگاه 
موسیقی و ۵ آواز که نهایتا توسط ژان دورینگ و 
آنچه از نغمات میرزا عبدالله باقی مانده بود، نت 
نویسی شد. در اوایل دهه ۳۰ جامعه دیگر از آن 
بود  شده  خسته  قدیم  موسیقی های  و  قدما  آثار 
اندازی داشت، اما در  و موسیقی نیاز به پوست 
چارچوب اصالت ها نه مانند امروز که همه چیز با 
توهم مدرن و تلفیق، نابود شده است. رادیو در آن 
زمان به عنوان رسانه فراگیر بستری برای نوآوری 
آواز  با  ایرج؛  یا گلپا و  آواز فاخته ای،  شد. دیگر 
تاج اصفهانی و ادیب خوانساری فاصله بسیاری 
قلمداد  مدرن  را  آنها  آوازهای  بسیاری  و  داشت 
می کردند. همان طور که شرح کاملی در کتاب گل 
تهیه  پیرنیا،  داوود  نقش  داشته ام،  ماندگار  های 
کننده برنامه گل ها، در این شرایط بسیار پررنگ بود 
و توانست خدمات بزرگی را به موسیقی و ادبیات 
ایرانی انجام دهد. عنصر بداهه نوازی در اکثر آثار 
رادیویی، چارچوب های سنت را شکست و چه آثار 
بزرگی در بستر بداهه نوازی و خلاقیت هنرمندان 

خلاق ایرانی ساخته شد. 
   اما متاسفانه در چند دهه گذشته بستری برای 
خلاقیت وجود نداشته و هنرمندان جایگزین، راه 
بزرگان موسیقی را ادامه ندادند و از خلاقیت و هنر 
فاخر یا فاصله کیفی داشته اند یا محتوای آنها با 
ایده آل ها فرسنگ ها فاصله داشته. با این کمبودها 

آیا موسیقی ایرانی در خطر است؟
تابع  موسیقی  کردم،  عرض  که  همانطور   
راه خود  و  اجتماعی است  شرایط زمان و مسائل 
اخیر  مثال در یک دهه  به عنوان  پیدا می کند.  را 

بوده  تاثیرگذار  بسیار  هنر  دراین  سیاست  عنصر 
است و اصلا موسیقی رپ برای این موضوع پدید 
با  ایرانی  موسیقی  اسلامی،  انقلاب  از  بعد  آمد. 
مواجه شد.  ناخواسته  و  پوست اندازی جدی  یک 
آوازهای شهرام ناظری، محمدرضا شجریان و... به 
سمت سبک قدما رفت و ما از یک برهه زمان ۵۰ 
ساله به سمت عقب پرش کردیم. چاره دیگری برای 
حفظ موسیقی نبود. از اواخر دهه ۷۰ که موسیقی 
از تلویزیون آزاد و در دهه 8۰ گروه های موسیقی 
پاپ فضای کنسرت ها و رسانه ها را تسخیر کردند، 
استقبال عجیبی از این نوع سبک در جامعه رخ 
داد، چون مردم به دنبال شادی بودند و این بستر 
بزرگ و سوددهی تهیه کنندگان و اسپانسرها بود 
که موسیقی را به سمت تجاری ببرند که در این نوع 
موسیقی تجاری دیگر اثرای از خلق یا ایده وجود 
نداشت و کارها تکراری و براساس »ریتم صرف« 
شرایط  با  و  اخیر  سال  چند  در  اما  گرفت.  شکل 
اجتماعی، موسیقی یک وجه سیاسی هم پیدا کرد 

و رپ هم تولید شد. 
   با این توصیفات، آیا سبک های جدید، تهدید یا 
تهاجمی برای موسیقی ایرانی محسوب نمی شود؟ 

 من به این موضوع باور ندارم، اما باید عیب را 
در هنری که دافعه دارد جست وجو کرد و جذابیت 
می گیرد.  قرار  استقبال  مورد  که  هنری  در  را 
زنده  موجود  یک  دیگر،  هنرهای  مانند  موسیقی 
اندازی  است و در شرایط سخت و آسان پوست 
می کند، رشد می کند و هیچوقت نمی میرد. اما تنها 
دلیل افول موسیقی که بسیار نیز خطرناک است، 
فراموشی فرهنگ از سوی مردم و عادت کردن به 
مثلا  است.  کلان  در سطح  پرند  و  چرند  شنیدن 
امروز متاسفانه که درصد افسردگی جامعه بسیار 
بالاست، شما با هر ابزار یا کوآلیتی موسیقی شاد، 
تاکید می کنم موسیقی شاد با ریتم تند تولید کنید، 
برایشان  نیست  مهم  و  کنند  می  استقبال  مردم 
که کیفیت اثر یا خواننده اثر چه هنرمندی است، 
همان طور که شاهد هستیم که موسیقی های پاپ 
که فقط نشاط آور است، چطور مورد استقبال قرار 

می گیرد، اما از موسیقی فاخر و اصیل استقبالی 
و  اصیل  موسیقی  درک  چون  نمی گیرد،  صورت 
فاخر برای مردم خسته از همه مشکلات، سخت 
است. اما موسیقی پاپ و شادی آور، ساعتی مردم 
را از مشکلات اقتصادی، قسط ، گرانی و... نجات 
می دهد. اما در این میان کیفیت فرهنگی، قربانی 
کمیت کنسرت ها و رقابت برای تسخیر صندلی 
کنندگان  تهیه  از سوی  کنسرت  های  سالن  های 
می شود و این بزرگترین تهدید یا تهاجمی است که 

موسیقی ایرانی با آن مواجهه است.  
   در یک مصاحبه ای از شما خواندم که برای 
و  ماندگار، ۱۲ سال تلاش  کتاب گل های  تالیف 
صبر کرده اید که اثری قابل استناد در تاریخ ایران 
منتشر کنید و ظاهرا پرتره و عکس ها و مطالب 
آن نیز بسیار دیدنی و خواندنی هستند. در این 
شرایط نقش رسانه های جمعی، مطبوعات، کتاب 
و مستند در حفظ غنا و اصالت موسیقی چیست؟  
تاکید می کنم که مردم دیگر حوصله  بازهم   
شنیدن یک مثنویی شور ۴۵ دقیقه ای را ندارند. این 
موضوع و درک شرایط جامعه برای همه هنرها و 
فرهنگ ها صادق است. مثلا من در کتاب گل های 
ماندگار خیلی تاکید داشتم که رسم الخط کتاب، 
باشد که فردی که چند کلاس سواد دارد  طوری 
ببرد  سود  کتاب  از  کامل،  باسواد  فرد  یک  مانند 
و قابل فهم باشد. بدون شک این موضوع خیلی 
مهم است و اگر مستندسازان و نویسنده ها و تولید 
کنندگان پادکست، فضای نگاری و تولید محتوای 
خود را به سمتی ببرند که توانند برای همه قابل فهم 
و درک باشد، بسیار تاثیرگذار است. ما با نسل و 
مردمی روبه رو هستیم و مخاطب ما افرادی هستند 
که به دیدن ویدئوهای یک یا دو دقیقه ای مجازی 
عادت کرده اند و کپشن های کپسولی چند کلمه ای 
است.  کرده  بی نیاز  مطالعه  و  خواندن  از  را  آنها 
پس درک این شرایط برای تولید کنندگان هنری و 
فرهنگی و شناخت شرایط موجود، بسیار در این 
زمینه و نشان دادن غنای فرهنگی به نسل جدید 

بسیار تاثیر گذار است.

نمایشگاه »بر فراز دشت« امروز در موزه هنرهای معاصر افتتاح 
خواهد شد. این موزه به دلیل جابه جایی ها میان دو نمایشگاه، حدود 
دو هفته در فعالیتش وقفه داشت. پیش تر نمایشگاه »آینه در آینه 
۳« و مروری بر آثار مفاخر ایرانی از گنجینه در موزه هنرهای معاصر 

برپا بود.
به گزارش ایسنا، موزه هنرهای معاصر تهران طی روزهای گذشته 
در حال تغییر فضای نمایشگاهی اش بود و قرار است نمایشگاه »بر 
فراز دشت« را برپا کند؛ موزه ای که متولیانش آن را مهم ترین موزه 
غرب آسیا می خوانند پیش تر همزمان با برگزاری جشنواره تجسمی 
فجر، میزبان نمایشگاه »آینه در آینه ۳« و مروری بر آثار مفاخر 
ایرانی از گنجینه موزه هنرهای معاصر بود. در حقیقت شانزدهمین 
افتتاح  با  رسمی  صورت  به  را  خود  کار  فجر  تجسمی  جشنواره 

نمایشگاهی در موزه های معاصر آغاز کرد.
»آینه در آینه ۳« هشتم بهمن با نمایش پوسترهایی از سال ۵۷ 
به بعد آغاز به کار کرد و سومین دوره خود را این بار با محوریت 

هنر گرافیک به نمایش گذاشت. این نمایشگاه سوم اسفندماه پایان 
یافت. 

بخش »آینه در آینه« را دو سال گذشته سیدعباس میرهاشمی 
دبیر کل چند دوره از جشنواره فجر وقت به ساختار این رویداد 
افزود. دوره چهاردهم این رویداد مروری بر نقاشی های انقلاب و 

دوره پانزدهم نمایش عکس های انقلاب بود.
 ۱۹( شنبه  امروز  است  قرار  هفته  دو  حدود  گذشت  با  حالا 
فراز دشت« در موزه  نمایشگاه جدید »بر  اسفندماه( ساعت ۱۶ 

هنرهای معاصر تهران افتتاح شود.
این نمایشگاه منتخبی از آثار هنرمندان ایرانی و خارجی است که 
از گنجینه موزه هنرهای معاصر تهران بیرون آمده؛ برنامه جدید 

موزه هنرهای معاصر ۱۵ اسفندماه اعلام شد.
نمایشگاه »بر فراز دشت« ۷۰ اثر برجسته از نقاشان بزرگ خارجی 
و ایرانی از گنجینه موزه هنرهای معاصر تهران را به نمایش خواهد 
گذاشت؛ آثاری از کلود مونه، کامی پیسارو، ژان دافی، دیوید هاکنی، 

لودویک پیت، سهراب سپهری، ابوالقاسم سعیدی، پرویز کلانتری، 
میرعبدالرضا  فریده لاشایی،  جلال شباهنگی، حسین محجوبی، 
دریابیگی، محمود جوادی پور، ناصر عصار، علی  آذرگین، محمد 
رادوند، داوود امدادیان،علی گلستانه، منوچهر نیازی، علی محمد 

حیدریان، رضا  شهابی، محسن سهیلی، علی اکبریاسمی و … . 
موزه هنرهای معاصر در تشریح این نمایشگاه اعلام کرده بود:  
»نمایشگاه بر فراز دشت مجالی است برای مشاهده و بررسی رابطه 
اقلیم، طبیعت و بیان هنری در منتخبی از آثار گنجینه موزه هنرهای 

معاصر تهران که رویکردی طبیعت گرایانه دارند.
بخش  طبیعت گرایانه  رویکردهای  دشت«  فراز  بر  »نمایشگاه 
تاریخ هنرهای بصری جهان را به خود اختصاص داده  از  بزرگی 
است؛ بسیاری از هنرمندان در طول تاریخ به طور مستقیم موضوع 
طبیعت را دست مایه خلق آثار خود قرار داده اند و شرایط اقلیمی و 
محیطی بر مضامین هنری آنها تأثیرگذار بوده و حتی دلیل پیدایش 

برخی رویکردها و جریان های هنری شده است.«

در گفت وگو با یک پژوهشگر موسیقی و نویسنده کتاب گلهای ماندگار مطرح شد

راز زیستن در بستر موسیقی فاخر 
گروه فرهنگ و هنر- شاید دهه هاست که هنر موسیقی اصیل ایرانی دستمایه فعالیت پژوهشگران و مستندسازان برای تولید شناخت ابعاد این هنر پررمز و 
راز و شناساندن آن به نسل های آینده قرار گرفته تا راز زیستن با موسیقی در کشوری که مردم آن به هنردوستی در جهان شهرت دارند، بیشتر نمایان شود.

موزه هنرهای معاصر مخاطبانش را »بر فراز دشت« می برد

این موضوع را 
مشاهده کرده 

ایم که موسیقی 
و دیگر هنرها 

مثل شعر چطور 
با زمان و شرایط 

اجتماعی رشد 
کردند و حتی 

در برخی از 
مواقع پایه گذار 

تحولات 
بزرگی همچون 
مشروطه شدند 

با رفتن علیرضا خدابخشی از معاونت سیاسی سازمان صداوسیما، حالا 
که  شده  عنوان  می کند.  تغییر  جبلی  پیمان  توسط  منتصب  معاون  اولین 
خدابخشی امروز استعفا کرده است اما زمزمه های رفتنش از مدت ها قبل 
از رویکرد بخش های خبری و  انتقادها  به گوش می رسید؛ همان زمان که 
معاونت سیاسی صداوسیما بالا گرفته و شاید اولین نامه استعفا را به رییس 

رسانه ملی ارائه کرده بود.
مهر دو سال قبل؛ با انتخاب دومین معاون پیمان جبلی، پازل مدیران ارشد 
این رسانه همچنان در حال کامل شدن بود؛ پازلی که به نظر می رسید قرار 

است چیدمان آن در دوره جدید، با نیروهای جوان تری شکل بگیرد.
پیمان جبلی در شامگاه پنجشنبه )۲۲ مهرماه ۱۴۰۰( معاون سیاسی اش را 
رسما معرفی کرد و علیرضا خدابخشی که آن زمان ۴۵ سال داشت، جای 

مجید آخوندی باسابقه نشست.
اما خدابخشی در حالی پس از حدود دو سال فعالیت، امروز استعفا کرد 
که اساسا معاونت سیاسی صداوسیما از زمان سیدعزت الله ضرغامی تاکنون، 
تغییرات چندانی به خود ندیده است؛ چنانچه آخوندی که در دوره ضرغامی 
حدود ۱۰ سال در این معاونت بر سر کار بود، در دوره دوساله ریاست محمد 
اما در دوره پنج ساله  او آمد  سرافراز برکنار شد و خود پیمان جبلی جای 

عبدالعلی علی عسکری بار دیگر به معاونت سیاسی بازگشت. 
برای  صداوسیما،  سازمان  ریاست  صندلی  بر  جبلی  پیمان  نشستن  با 
نخستین بار رییس رسانه ملی ترجیح داد که برخلاف هم مسندانش، چهره ای 
جوان تر را بر کرُسی معاونت سیاسی بنشاند؛ رویه ای که البته در قبال معاون 

عنوان  به  را  ساله   ۳۴ نوروزیِ  احمد  و  گرفته  پیش  در  هم  برون مرزی اش 
معاون برون مرزی معرفی کرده بود.

به گزارش ایسنا، خدابخشی پیش از معاونت سیاسی، بیشتر در رسانه های 
مکتوب فعالیت داشت و عمده کارهایش در حوزه های سیاسی و اقتصادی 
بود. پیمان جبلی در حکمی که خطاب به خدابخشی نوشت، سرفصل های 

متعددی را به عنوان الزامات کار در این حوزه برشمرد.
 اصلا رییس سازمان صداوسیما با این شعار آمده بود که تحولی اساسی 
در رسانه ملی ایجاد کند و تغییر در برنامه های خبری و سیاسی را در رأس 

هرم تحول می دید.
با  »هم افزایی  مخاطبان«،  خبری  نیازهای  تأمین  در  سرعت  »افزایش 
ظرفیت های مردمی و نخبگانی در راستای توسعه کیفی و کمی آگاهی بخشی 
و  اجتماعی«  و  هنری  ـ  فرهنگی  حوزه  به  ویژه  »توجه  اطلاع رسانی«،  و 
از  با دیگر بخش های رسانه ملی و نیز فضای رسانه ای کشور«  »هم افزایی 
جمله بندهای قابل تأمل در حکم خدابخشی بود که پیشتر عملکرد رسانه 
ملی در این بخش ها از سوی برخی مخاطبان، کارشناسان و اهالی رسانه با 

انتقادهایی همراه بود.
سیاست ها  این  کردن  عملیاتی  برای  جوان  خدابخشی  انتخابِ  گویا  اما 
رو  از  کند؛ چنان که پس  را خاموش  انتقادها  نتوانست صدای  هم چندان 
کردن چند شمه ی جدید در بخش های خبری در همان اوایل که آن هم به 
باشد، صداوسیما در  به تصمیمات خود جبلی منوط  بیشتر  نظر می رسید 

بخش های خبری و برنامه های سیاسی اش با تحول چندانی مواجه نشد.

بر این اساس دو سال پس از انتصاب، زمزمه ها و گمانه های جدی برای 
نهایت  در  و  شد  شروع  رسانه ها  در  سیاسی  معاونت  از  خدابخشی  رفتن 
بلندگوها را با این پرسش سمت جبلی برد که آیا قرار است معاونش تغییر 

کند؟
ماجرای هک شدن شبکه های صداوسیما آن هم به هنگام پخش سخنان 
مقام معظم رهبری در یکی از بخش های خبری و در ادامه تعلل در ارایه 
توضیح و یک عذرخواهی احتمالی یا بدیهی، از مواردی بود که در جریان این 

اتفاق، پرسش برانگیز شد.
از دیگر رویکردهای پرسش برانگیز صداوسیما در آن مقطع و چند روز قبل 
از هک شدن، پخش تصاویر مربوط به یک زن برهنه با افکت های حداقلی در 
بخش خبری ۲۰:۳۰ ـ به عنوان زیرمجموعه معاونت سیاسی ـ بود؛ تصاویری 
این  اما  شد  پخش  سیاسی  جریان  یک  عملکرد  تقبیح  هدف  با  اگرچه  که 
پرسش جدی را مطرح می کرد که آیا بازنشر و اشاعه ی یک عمل قبیح کمتر 

از انجام آن نیست؟
با یک عذرخواهی همراه شد اما عملکرد بخش های  البته این اقدام بعدا 
مختلف خبری صداوسیما در پوشش حوادث یک سال قبل نیز نقدی بود 
که برخی کارشناسان در انتقال مرجعیت خبری به شبکه های معاند خارج از 

کشور، مطرح کردند.
در ادامه هم عملکرد بخش های خبری معاونت سیاسی در موضوعی مهم 
مانند غزه به میان آمد که نداشتن »روایت اول« و »منبع اولیه« از جمله 

مشکلات عملکردی بخش های خبری و سیاسی رسانه ملی برشمرده شد.

نگاهی به چالش های دوساله معاون برکنار شده صداوسیما


